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Bestyrelsen besluttede,

at   godkende dagsordenen

Beslutning for punkt 1: Godkendelse af dagsorden.

1



Indstilling:

Det indstilles,

at   dagsordenen godkendes.

Punkt 1: Godkendelse af dagsorden.
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Bestyrelsen besluttede,

at   godkende referatet fra bestyrelsesmødet den 24. april 2018.

Beslutning for punkt 2: Forelæggelse af bestyrelsesprotokol med indført
protokollering af sidste bestyrelsesmøde til godkendelse og underskrift.
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Indstilling:

Det indstilles,

at   referatet fra bestyrelsesmødet den 24. april 2018 godkendes.

Punkt 2: Forelæggelse af bestyrelsesprotokol med indført protokollering af sidste
bestyrelsesmøde til godkendelse og underskrift.
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Bestyrelsen besluttede,

at   tage formandens beretning til efterretning.

at   bestyrelsesformanden afholder møde med Finn Langgaard.

Beslutning for punkt 3: Meddelelser fra formanden.
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• Danva afholder regionalmøde for formænd, næstformænd samt direktører den 4. september 2018.

• Møde i formandskredsen den 12. september 2018.

• Brev fra Finn Langgaard.

• Pumpestation ved Teglbakken.

 

Indstilling:

Det indstilles,

at   bestyrelsen tager formandens beretning til efterretning.

Punkt 3: Meddelelser fra formanden.
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Bestyrelsen besluttede,

at   tage direktørens beretning til efterretning.

Beslutning for punkt 4: Direktørens beretning om selskabets virksomhed siden
sidste bestyrelsesmøde.
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Igangværende større anlægsarbejder mv. - spildevand, vand.

• Etablering af rørbassin, kloakrenovering og separering af vejvand - Kastanievej - STATUS

• Klimatilpasningsprojekt - Kokkedal - STATUS

• Fejlkoblingsprojekt - STATUS

Affald.

• Indsamling af affald - STATUS

• Evt. samarbejde med Jobcenteret ifb.m. indførelse af kommende affaldsordninger

Administration.

• Restancer

• Klimahendelser siden sidste bestyrelsesmøde - ingen.

• Meromkostninger vedr. drift af Usserød renseanlæg 2017.

• Klage vedr. udbud af strømpeforing.

Indstilling:

Det indstilles,

at   bestyrelsen tager direktørens beretning til efterretning.

Punkt 4: Direktørens beretning om selskabets virksomhed siden sidste
bestyrelsesmøde.
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Bestyrelsen besluttede,

at   tage halvårsrapporterne til efterretning.

Beslutning for punkt 5: Selskabernes økonomiske status.
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På mødet forelægges økonomirapporter for det første halvår af 2018 for selskaberne Fredensborg Forsyning A/S, 
Fredensborg Vand A/S, Fredensborg Spildevand A/S og Fredensborg Affald A/S.

 

Det indstilles,

at   bestyrelsen tager halvårsrapporterne til efterretning.

Punkt 5: Selskabernes økonomiske status.
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Bestyrelsen besluttede,

at   godkende indstillingen.

Beslutning for punkt 6: Opkrævning af garantiprovision.
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Fredensborg Forsyning har den 28. maj 2018 modtaget en henvendelse fra Fredensborg Kommuneom, at 
kommunen ønsker at opkræve garantiprovision i forhold til de lån som kommunen har givet kommunal lånegaranti 
for. Fredensborg kommune har oplyst, at opkrævningen vil ske med tilbagevirkende kraft fra 2012.

Vestre Landsret kom i januar 2016 frem til, at varmeforsyningsområdet er omfattet af EU's regler om statsstøtte (de 
såkaldte Sønderborgsag"). Dommen betyder, at der efter reglerne om statsstøtte er krav om, at kommunerne skal 
opkræve provision på markedsvilkår, såfremt de stiller garanti for kommunale forsyningsselskaber på 
varmeforsyningsområdet. Indenrigsministeriet har i øvrigt også udtalt, at kommuner har pligt til at opkræve 
garantiprovision fra vand- og spildevandsforsyningsselskaber, hvis kommunen giver kommunal lånegaranti.
På baggrund af dommen udmeldte Kommunernes Landsforening den 30. juni 2017, at man anbefalede 
kommunerne fremover på hele forsyningsområdet (varme, vand, spildevand mv.) opkræver provision på 
markedsvilkår, og hvis en kommune havde stillet garanti uden at have opkrævet en provision til markedspris, skulle 
der tages initiativ til en ændring af provisionens vilkår således, at der fremadrettet opkræves provision til 
markedspris. Det var dog KL's vurdering, at provisionen ikke skulle opkræves bagudrettet.

Byrådet besluttede den 3. april 2018, at der fremadrettet skal opkræves garantiprovision af 0,5 % af allerede stillede 
lånegarantier til Fredensborg Spildevand A/S og Fredensborg Vand A/S. Herudover besluttede Byrådet, at der med 
tilbagevirkende kraft skal betales garantiprovision fra år 2012.
For perioden 2012-2017 udgør den bagudrettede garantiprovisionen af lånenes restgæld følgende:

• Fredensborg Spildevand A/S: 1.854.155 kr.

• Fredensborg Vand A/S: 814.887 kr.

Den fremadrettede garantiprovision fra Fredensborg Spildevand A/S og Fredensborg Vand A/S på 0,5 % af de 
garanterede låns restgæld vil i 2018 medføre en merudgift på 438.000 kr. Da opkrævningen foretages på baggrund 
lånenes restgæld vil garantiprovisionen fremover være faldende i takt med at lånene løbende bliver nedbragt. 
Herudover vil kommunen årligt på baggrund af markedsrenten og den påtagne risiko foretage en individuel vurdering 
af garantiprovisionens størrelse.

Fredensborg Forsyning må ikke betale en forældet fordring, hvilket blandt andet er understreget af 
Forsyningssekretariatet i forbindelse med sagerne om kommunalt vejbidrag.
Forældelsesfristen er efter forældelsesloven tre år. Forældelsesloven gælder også for fordringer som består i 
betaling af garantiprovision.

Fredensborg kommune har fremsendt faktura til Fredensborg Spildevand A/S og Fredensborg Vand A/S for 
perioden 2012-2017 pr. 27. juni 2018 med forfald den 27. juli 2018, hvor faktura er afregnet til Fredensborg komune.

 

Det indstilles,

at   Fredensborg kommunes henvendelse om betaling af garantiprovision imødekommes, dog med det forbehold, at 
Fredensborg Forsyning alene kan betale med virkning fra den 29. maj 2015, idet fordringen forud herfor er forældet 
og at Fredensborg kommune tilbagebetaler beløbet for perioden 2012 til 29. maj 2015 til Fredensborg Vand A/S og 
Fredensborg Spildevand A/S.

at   hvis det i forbindelse med nye regler, vejledninger m.v. måtte blive fastslået, at hele eller de af de aktiviteter som 
Fredensborg Forsyning udøver ikke er konkurrenceudsat, forbeholder Fredensborg Forsyning sig at tilbagekalde 
tilsagnet om betaling af garantiprovision.

at  Fredensborg Forsyning A/S indleder en dialog med Fredensborg Kommune om afklaring af forældelsesfristen.

 

 

Punkt 6: Opkrævning af garantiprovision.
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Punkt 6: Opkrævning af garantiprovision.
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Bestyrelsen besluttede,

at   godkende indstillingen.

Beslutning for punkt 7: Strukturanalyse Øresund - renseanlæg.
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Den 11. juni 2018 blev der afholdt kontaktudvalgsmøde vedr. Usserød renseanlæg.

På mødet blev det oplyst, at Novafoskommunerne på et møde i 23. august 2018 tagere stilling til en afklaring af 
rammebetingelser, herunder analysens geografiske afgrænsning for en kommende analyse af 
renseanlægsstrukturen i området.
Analysen skal muligvis omfatte både scenarier med en geografisk afgrænsning svaende til Novafos eget 
forsyningsområde og muligvis også senarier, der omfatter Fredensborg og /eller Hillerød Forsynings 
forsyningsområde.
I dennne sammenhæng  ønskes følgende afklaret:

1. Om Fredensborg Forsyning ønsker at være en del af den nye strukturanalyse, hvis Novafos ejere ønsker, at 
strukturanalysen geografisk skal omfatte anlæg uden for eget forsyningsområde.
 

2. Om Fredensborg Forsyning agter at gennemføre den i Fredensborg kommunes spildevandsplan beskrevne 
afskæring af oplande i bl.a. Kokkedal til Nivå renseanlæg.

Novafos har afsat i alt 1,0 mio. kr. til projektet og midlerne fordeles ligeligt mellem de fire Novafos selskaber der 
indgår i analysen. Hvis alle parter ønsker, at Fredensborg bliver del af analysen forventes det at, det samlede 
projektbudget vil stige til 1,25 mio kr. og at disse fortsat fordeles ligelig blandt deltagerne.

Bestyrelsen har tidligere besluttet, at give ledelsen/formandsskabet mandat til at påbegynde forhandling om enten 
prisreduktion eller opsigelse af kontrakten. Novafos har meddelt, at man nu har mulighed for at påbegynde 
forhandlingerne.

Det skønnes at de samlede anlægsudgifter ved en afskæring af spildevandet fra Kokkedal til Nivå renseanlæg vil 
udgøre ca. 40 mio. kr.
Den samlede årlige drifts- og renoveringsudgift er opgjort til 7,55 mio. kr. for den nuværende løsning (spildevand fra 
Kokkedal renses på Usserød renseanlæg)
Ved at afskære spildevandet fra Kokkedal til Nivå renseanlæg skønnes de samlede årlige drifts- og 
renoveringsudgifter til 5,1 mio. kr.. svarende til en årlig besparelse på ca. 2,5 mio. kr.

 

Det indstilles,

at   kontrakten opsiges.

at  optage forhandlinger om reduktion af omkostninger i opsigelsesperioden.

 

Punkt 7: Strukturanalyse Øresund - renseanlæg.
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Bestyrelsen besluttede,

at   godkende indstillingen.

Beslutning for punkt 8: Salg af del af matr. nr. 13a, Vejenbrød By, Karlebo.
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Bestyrelsen besluttede på mødet den 31/10-2017, at godkende en betinget købsaftale vedr. salg af en del af matr. 
nr 13a, Vejenbrød By, Karlebo ( ca. 11.000 m2).
Købsaftalen var betinget af, at køber kunne opnå en byggetilladelse senest den 1. maj 2018. En af forudsætningerne 
for at udstede en byggetilladelse var, at Erhvervsstyrelsen udlagde arealet til byområde med mulighed for 
erhvervsformål. - dette er imidlertid ikke sket endnu. Hvornår Erhvervsstyrelsen træffer afgørelse i sagen vides pt. 
ikke.

Forsyningen har derfor på ny forhandlet med køberen med henblik på at ændre købsaftalens betingelser mht. frist for 
udstedelse af byggetilladelse (vedlagt)

Det indstilles,

at   den reviderede betingede købsaftale underskrives.

 

 

 

 

Punkt 8: Salg af del af matr. nr. 13a, Vejenbrød By, Karlebo.
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Bestyrelsen besluttede,

at   tage orienteringen til efterretning

Beslutning for punkt 9: Ny bekendtgørelse om drikkevand.
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Den 1. juli 2018 trådte en ny drikkevandsbekendgørelse i kraft.

Sammenfattende medfører den nye bekendtgørelse følgende ændringer:

• Nye stoffer er tilføjet- indgår i analyseprogrammerne pr. 1. juli 2018.

• Indberening af analyser med overskridelser præciseret.

• Information til forbrugerne om vandkvalitet udelukkende via forsyningernes hjemmeside.

Ændringen betyder, at to nye stoffer er tilføjet som obligatoriske. Det drejer sig om 1,2,4 triazol og Dimethylsulfamid 
(DMS).
Nedbrydningsproduktet 1,2,4-triazol stammer fra en række forskellige svampemidler af typen azol-fungicider. Der 
kan desuden være andre kilder til stoffet, da det har været anvendt som såkaldt nitrifikationshæmmer til gødning og 
det kan desuden dannes fra azol-lægemidler.
Desphenyl-chloridazon og methyl-desphenyl-chloridazon er nedbrydningsprodukter fra ukrudtsmidlet chloridazon, der 
især er anvendt til dyrkning af sukkerroer og foderroer. Det blev solgt fra 1964 til 1996, hvor det blev forbudt i 
Danmark, fordi det blev vurderet at udgøre en uacceptabel risiko for forurening af grundvandet.
Stofferne skal indgå i den lovmæssige drikkevandskontrol i de førstkommende analyser, der udtages efter 1. juli 
2018 som gruppe B parametre og i boringskontrollerne.

Som noget nyt skal der ikke først foreligge en afgørelse fra myndigheden om ændring af analyseprogrammerne. Det 
betyder, at forsyningsselskaberne skal sikre, at stofferne indgår i de analysepakker, der udtages på taphanen hos 
forbrugeren og i de førstkommende boringskontroller.

Bekendtgørelse om miljømålinger er tilsvarende opdateret med krav til målemetoder og –usikkerheder.

Det forventes, at der på mødet kan orienteres om resultatet af de seneste vandanalyser.

 

 

Punkt 9: Ny bekendtgørelse om drikkevand.
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Bestyrelsen besluttede,

at   tage ændringerne i tømningsfrekvens fra de nuværende 5 ugers til 8 ugers interval til efterretning.

Beslutning for punkt 10: Forslag til ændring af tømningsfrekvens for
papirindsamling.

20



Bestyrelsen behandlede på mødet den 20. februar 2018 en sag vedr. ændring af tømningsfrekvens for 
hustandsindsamling af papir i enfamiliesboliger. Bestyrelsen besluttede, at en ændring af tømningsfrekvens skulle 
afvente beslutning om ny indsamlingsordning for husholdningsaffald som på daværende tidspunkt var nært 
forestående.

Sagen om den nye indsamlingsordning blev imidlertid udskudt og Byrådet besluttede på mødet den 18. juni 2018 at 
udsætte sagen og at Fredensborg Kommune ikke for nuværende skulle deltage i den fælleskommunale 
indsamlingsløsning med Allerød, Hørsholm og Rudersdal Kommuner. Byrådet besluttede desuden, at der skulle 
foretages en grundig ekstern analyse af optisk affaldssortering.

Som konsekvens af Byrådets beslutning kan en endelig beslutning om et nyt affaldssystem tidligst træffes i foråret 
2019 Selve etableringen og implementeringen af en ny affaldsording forventes først udført om ca. to år.

 

Status for papirordninger 

I kommunen findes der to indsamlingsordninger for genanvendeligt papir:

• En henteordning, (husstandsindsamlingsordning) hvor det genanvendelige papir anbringes i papirbeholdere, 
som er opstillet ved enfamilieboliger.

• En bringeordning, hvor det genanvendelige papir afleveres i de kommunale kuber, der er opstillet centrale 
steder i kommunen og i visse bebyggelser. Endvidere kan alle borgere aflevere papir på genbrugspladserne.

Husstandsindsamlingsordning.
Som et led i en harmonisering af papirindsamling i de to gl. kommuner besluttede byrådet i februar 2008 at indføre 
en kollektiv ordning for husstandsindsamling af papir i enfamilieshuse.

Den enkelte bolig har en 140 l. plastbeholder på hjul til indsamlingen. Beholderen tømmes hver 5-uge.

Ordningen fungerer som en obligatorisk, kollektiv ordning, som den enkelte husstand som udgangspunkt ikke kan 
vælge fra. Bestemmelserne der regulerer ordningen fremgår af regulativet for husholdningsaffald, vedtaget af 
Byrådet i oktober 2016.

Husstandsindsamlingsordningen, der omfatter ca. 9.000 husstande, er siden 2009 administreret af Fredensborg 
Forsyning. Siden den 1. april 2018 har Fredensborg Forsyning forestået indsamlingen af alle affaldsfraktioner.

Status og mængder.
Fra ordningen blev etableret i 2009 til frem til 2011 steg indsamlingsmængderne i husstandsindsamlingsordningen 
med ca. 13 %. Siden er mængden af indsamlet papir samlet set faldet med ca. 50 %.

Der er flere årsager til faldet. Af stor betydning for faldet i papirmængderne, er den stigende digitalisering. Mange 
har fået ”Nej tak til reklamer” på postkassen, og stadig flere benytter onlineaviser fremfor et abonnement på 
papirudgaven.

 

Økonomi

De økonomiske rammer for papirordningen afhænger af flere faktorer, herunder udgifter til tømning pr. husstand og 
indtægter ved salg af det indsamlede papir.

De danske priser på returpapir afhænger i høj grad af verdensmarkedsprisen. Igennem de senere år har der været 
nogle udsving i returpapirpriserne, hvorved afregningspriserne er steget eller reduceret flere gange. Prisen på aviser 
og ugeblade var i 2017 ca. 900 kr./ton. Prisniveauet er nogenlunde det samme i 2018.

Punkt 10: Forslag til ændring af tømningsfrekvens for papirindsamling.
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I det følgende gives et overblik over, hvad de samlede omkostninger til husstandsindsamlingsordningen har været, 
baseret på hvad de driftsmæssige udgifter (indsamling og transport) har beløbet sig til, samt indtægter ved salg af 
det indsamlede papir.

I 2017 beløb indsamlingsomkostningerne sig til ca. 1.190.000 kr. svarende til omkostning på ca. 132 kr./husstand/år. 
Indtægterne for salg af papir beløb sig til ca. 754.000 kr., svarende til ca. 84 kr./husstand/år.

Hustandsordning, 
2017

Udgifter Indtægter Nettoudgift 

Kr./husstand/år 132 84 48

9.000 husstande kr./ 
år

1.190.000 754.000 436.000

 

2018 forventes, at vise samme billede som 2017.

De løbende udgifter til administration, information og diverse er ikke medtaget i ovenstående.

 

Anbefaling vedr. tømningsfrekvens

I de forgange år er papirbeholderne blevet tømt hver 5. uge svarende til ca. 10,4 tømninger/år. Grundet faldet i 
papirmængden de sidste 5 år, er ordningen derfor blevet væsentlig dyrere i drift.

Af regulativet for husholdningsaffald af oktober 2016, jf. § 10.3 fremgår det, at tømningsfrekvensen administrativt 
fastsættes af kommunen, og at tømningsintervallet kan ændres, hvis det viser sig, at der er behov for det. 
Fredensborg kommune har meddelt, at man ikke har bemærkninger  til en ændret tømmefrekvens.

Det anbefales derfor, at ændre tømningsfrekvensen fra de nuværende 5-ugers interval til en 8-ugers tømnings 
frekvens, således at den afpasses det eksisterende behov.

Den nævnte ændring vil medføre en reduktion i antal tømninger fra de nuværende 10,4 til 6,5 tømninger/husstand/år, 
svarende til en driftsbesparelse på ca. 425.000 kr/ år.

Formålet er at spare udgiften til unødig tømninger, fordi beholderens fyldningsgrad ved 5-ugers tømning er for lille.

For de relative få husstande, der fx holder flere aviser og modtager reklamer m.m. og som har uændret 
papirmængde, vil Fredensborg Forsyning sørge for at stille en større eller en ekstra papirbeholder til rådighed uden 
beregning, således at det nye tømningsinterval dækker hustandens behov.

Den foreslåede ændring forventes implementeret fra 1. oktober 2018, og vil være gældende indtil kommunen 
implementerer kildesortering af de tørre fraktioner (pap, glas, plast og metal) fra husholdningsaffaldet tidligst om ca. 
2 år.

I forbindelse med implementering af ændringerne af tømningsintervallet vil FredensborgForsyning informere de 
enkelte husstande. Endvidere vil der sikres en god dækning via kommunens og Fredensborg Forsynings 
hjemmesider, pressemeddelelser samt annoncer i lokalpressen.

 

Punkt 10: Forslag til ændring af tømningsfrekvens for papirindsamling.
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Det indstilles,

at   ændringerne i tømningsfrekvens fra de nuværende 5 ugers til 8 ugers interval tages til efterretning.

Punkt 10: Forslag til ændring af tømningsfrekvens for papirindsamling.
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Bestyrelsen besluttede,

at  tage orienteringen til efterretning.

Beslutning for punkt 11: Etablering af forsøgsordning med indsamling af pap fra
kommunale institutioner og virksomheder.

24



Kommunens Infrastruktur- og Teknikudvalg behandler den 12. september 2018 nedenstående sag:

Baggrund
Byrådet vedtog d. 22. december 2014 ”Affaldsplan 2014”, der trådte i kraft d. 1. januar 2015. Affaldsplanen sætter 
fokus på en bedre udnyttelse af ressourcerne, en højere kvalitet i genanvendelsen og bedre muligheder for 
affaldssortering.

Affaldsplanen lægger op til, at de kommunale institutioner og virksomheder (KIV) i planperioden kan blive 
omfattet af krav om udsortering af glas, papir, pap, storskrald og farligt affald.

Byrådet besluttede den 19. december 2016 følgende:

1. At alle kommunale institutioner og virksomheder mod betaling tilbydes at være med i de eksisterende 
kommunale ordninger for hhv. papir, glas og storskrald og på sigt pap og farligt affald.

2. At de kommunale institutioner og virksomheder opkræves de gældende gebyrer/takster for de respektive 
affaldsordninger for husholdninger.

3. At deltagelse i ordningerne er frivillig, men betaling af affaldsgebyrer er obligatorisk.

Endvidere blev det ved budgetforlig 2018-2021 besluttet, at bevilge kr. 200.000 til administrative ressourcer til 
implementering af ordningerne.

Status for implementering af ordningerne
I henhold til Byrådets beslutning har administrationen igangsat implementeringen i efteråret 2017.

Skoler. I første omgang har administrationen koncentreret sig om kommunens ca. 10 skoler, hvor skolernes 
dagrenovation og andre affaldsordninger er gennemgået og opdateret.

De fleste skoler har fået flere papirbeholdere, glaskuber samt en pappresser til rådighed. På den måde er papir, 
glas, storskrald og i de fleste tilfælde pap udsorteret til genanvendelse, hvilke har medført, at mængden af 
dagrenovation i skolerne er faldet. Dette har ført til en besparelse der allerede er implementeret i form af lavere 
affaldsgebyrer.

Netto kan der tjenes/spares ca. 1.500 kr. for hvert ton papir/pap/metal, der sendes til genanvendelse i stedet for til 
forbrænding.

De nye tiltag med affaldssortering giver en række muligheder og forbedringer, men også udfordringer, fx har en 
række skoler måtte udbygge deres containergårde eller har brugt midler på nye elinstallationer eller halvtag til 
pappresser og til opbevaring af papballer.

Samtidig kræver det et tæt samarbejde mellem de involverede parter (fx myndighed, drift af kommunale 
ejendomme, service- og fagmedarbejdere, køkkenpersonale, rengøring samt ledergrupper), hvilket er ressource 
og tidskrævende.

Implementering af de nye ordninger i skolerne er ved at være gennemført og i løbet af efteråret 2018 og det første 
halvår af 2019, er det institutionernes tur.

Institutioner. Da det ikke er fysisk muligt for den enkelte institution at presse deres eget pap, grundet pladsmangel 
samt mangel på den fornødne arbejdskraft (fx pedel eller ejendomsfunktionær), kan en indsamling af pap og 
karton kun lade sig gøre ved at opstille minicontainere til indsamlingsformålet. Derfor er der behov for en ændring 
af eller supplement til den eksisterende ordning, der kun bygger på pappresser.

I henhold til kommunens regulativ for husholdningsaffald § 11.3 ”Ordning for papaffald”, kan kommunen med 
henblik på at udvikle og forbedre ordningen for pap gennemføre forsøgsordninger for indsamling af pap.

Punkt 11: Etablering af forsøgsordning med indsamling af pap fra kommunale
institutioner og virksomheder.
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Efter en drøftelse mellem administrationen og Fredensborg Affald A/S af forskellige implementeringsmuligheder 
blev det foreslået, at etablere en forsøgsordning i første omgang i 2 år til indsamling af pap via minicontainere. 
Forsøgsordningen vil efter den 2 årig periode kunne enten gøres permanent eller forlænges indtil der er truffet 
politisk beslutning om papindsamling i resten af kommunen, og etablering af en indsamlingsordning i 
husholdningerne bliver besluttet.

En henteordning af pap via en minicontainerløsning som supplement til den eksisterende ordning vil give et 
højere serviceniveau for KIV og vil medføre, at der indsamles større mængder pap til genanvendelse. Det høje 
serviceniveau medfører imidlertid også, at omkostningerne er højere.

Det kan nævnes, at Fredensborg Forsynings bestyrelse orienteres om nærværende sag på deres møde den 28. 
august 2018.

Økonomi og finansiering
Administrationen skønner, at der behov for at indkøbe ca. 60 beholdere, der skal servicere de ca. 90 KIV. Prisen 
på en 1000 l. beholder til pap, inkl. indkast og lås varierer mellem 1.500 og 1.800 kr./stk., svarende til en udgift på 
beholderkøb på 100.000 - 120.000 kr., excl. moms.

Endvidere forventes en udgift på ca. 100.000 - 150.000 kr., excl. moms til driften af ordningen dvs. kørsel og 
ruteindsamling.

Samlet set vil omkostninger til forsøgsordningen beløbe sig til 200.000 -270.000 kr/år. Indtægterne til salg af 
pappet (600 – 800 kr./ton) er ikke med i regnestykket og vil blive trukket fra de nævnte udgifter.

Alle udgifter relateret til papir- og papordningen finansieres via affaldsgebyrerne.

I forbindelse med behandling af sag vedr. ændring af tømningsfrekvens for papirordning på nærværende ITU-
møde, kan der opnås om en årlig besparelsen på ca. 425.000 kr./år ved at ændre tømningsfrekvensen.

Det foreslås, at bruge nævnte besparelse til at finansiere de udgifter forbundet med forsøgsordningen, herunder 
indkøb af 800 l. / 1000 l. beholdere samt drift af ordningen.

Forsøgsordningen vil efter vedtagelsen blive nærmere designet mht. køreruter, valg af beholdertype, og -indkast 
samt tømningsfrekvens, der vil varierer mellem 14-dag eller hver 4. uge.

Det er tanken, at efter forsøgsperiodens afslutning og såfremt ordningen gøres permanent, skal beholderne ejes 
af den enkelte institution og købes til afskrivningsværdien.

Det kan oplyses, at de kr. 200.000 som blev bevilget ved budgetforlig 2018-2021, anvendes til administrative 
ressourcer i forbindelse med implementering af ordningerne.

Konklusion og anbefaling
Formålet med en ændring af ordningen for indsamling af pap og karton er at øge mængden, der går til 
genanvendelse. En meget stor andel af pappet fra KIV bortskaffes i dag til forbrænding via dagrenovation, fordi 
det sorteres forkert eller fordi der ikke findes alternativer til den nuværende indsamling. Det viser en tidligere 
affaldsundersøgelse som administrationen foretog i 2015. Dette bekræftes af meldinger fra 
renovationsmedarbejderne om fejlsortering af pap/karton i papirbeholderen og pap/karton i dagrenovation.

Pap til genanvendelse er fx bølgepap, papruller fra toiletpapir og køkkenruller, kartonemballager, mv. Rent pap er 
en værdifuld og efterspurgt ressource, som benyttes til fremstilling af nyt pap. Mængderne af pap er den mest 
stigende affaldstype i øjeblikket. Det skyldes især den stigende nethandel. Dette afspejler sig i en forholdsvis høj 
markedspris på returpap.

Implementering af nærværende tiltag vil øge mængden af pap til genanvendelse og indsamle noget af det 
genanvendelige affald, som havner i dagrenovation til forbrænding og bidrage til, at kommunen når et lille skridt i 
forhold til ressourcestrategiens mål om 50 % genanvendelse af husholdningsaffaldet i 2022.

Punkt 11: Etablering af forsøgsordning med indsamling af pap fra kommunale
institutioner og virksomheder.
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Der er en efterspørgsel på beholdere til pap/karton og flere KIV vil opleve en beholder som en service, der gør 
det nemmere at sortere pap/karton og samtidig et bidrag til et bedre miljø og en bedre økonomi. Samtidig bliver 
der en pædagogisk mulighed/effekt med hensyn til at motivere KIV’ernes børn til hhv. affaldssortering samt 
hensynet til miljøet.

Initiativet er et eksempel på, at økonomi og miljø kan gå hånd i hånd. Ved det omtalt initiativ kan der opnås 
besparelser, samtidig med, at kommunen som virksomhed går forrest og viser det gode eksempel ved at ”feje for 
egen dør” samt viser, at det kan betale sig at agere miljørigtigt.

 

Det videre forløb
Ved valg af den skitserede løsning vil indsamling af pap med minicontainere kunne påbegyndes og 
implementeres løbende fra oktober 2018.

Bevilling:
Sagen har ingen bevillingsmæssige konsekvenser, idet ordningen er gebyrfinansieret efter ”hvile i sig selv 
princippet”.

Når alle ordningerne er implementeret forventes en årlig besparelse på kr. 400.000 fra 2020 og frem hos de 
kommunale institutioner.

Retsgrundlag:
Miljøministeriets bekendtgørelse nr. 1309 af 18. december 2012 om affald samt kommunens ”Regulativ for 
husholdningsaffald” af oktober 2016.

Andre virkninger (FN's Verdensmål m.m.):
FN’s verdensmål 11 og delmål 11.6’s ambition handler om at reducere den negative miljøbelastning pr. 
indbygger inden 2030, blandt andet ved at tage fat på en ordentlig affaldshåndtering.

Kompetence:
Infrastruktur- og Teknikudvalget.

Kommunikation: Annonce på kommunens hjemmeside. Endvidere vil ændringerne blive kommunikeret til 
samtlige KIV.

Indstilling:

1. At alle kommunale institutioner og virksomheder tilbydes et forsøgsordning for indsamling af pap via 
minicontainere, som et supplement til de eksisterende papordning.

2. At forsøgsordning gælder min. for 2 år og frem til at den endelige beslutning om indsamling af de 
genanvendelige fraktioner af husholdningsaffald er truffet.

 

Det indstilles,

at   bestyrelsen tager orienteringen til efterretning.

Punkt 11: Etablering af forsøgsordning med indsamling af pap fra kommunale
institutioner og virksomheder.
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Bestyrelsen besluttede,

at   bemyndige bestyrelsesformanden og direktøren til at indgå den mest fordelagtige aftale mht. lånfinanciering
eller leasing.

Beslutning for punkt 12: Finansiering af renovationsbiler samt Højvangen 23.
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Fredensborg Forsyning har tidligere fået bemyndigelse af bestyrelsen til at optage lån til indkøb afn af 
renovationsbiler samt belåning af ejendommen Højvangen 23 da der for serviceselskabet er tale om store 
investeringer i forhold til balancen.

Fredensborg Forsyning har afholdt møder med flere aktører for at afsøge mulighederne for den billigeste 
finansiering.

Renovationsbiler.

Der er i processen blevet undersøgt fordele og ulemper ved henholdsvis låneoptag og finansiel leasing af aktiverne.

Lån

Ved at optage et lån vil ejerskabet af aktivet overgå til Fredensborg Forsyning A/S. Fredensborg Forsyning A/S kan 
frit disponere over aktiverne med hensyn til salg

Der skal ved lån medregnes stempelomkostninger

Finansiel Leasing

Ejerskabet vil være hos Nordea Finans og Fredensborg Forsyning vil herefter lease aktivet med samme vilkår som 
ved et køb. En leasingaftale vil være bundet i en periode, hvorefter Fredensborg Forsyning A/S kan afbryde aftalen. 
Der skal tages stilling til tidshorisonten. Eksempelvis 2 eller 4 år.

Efter endt aftale skal Fredensborg Forsyning A/S finde en køber til aktiverne til den aftalte restværdi.

Nedenfor er en økonomisk sammenligning af de to modeller.

 

Lån     Leasing  

 
6 stk. 
Renovationsbiler 
+ lastbil

   
6 stk. 
Renovationsbiler 
+ lastbil

Anskaffelsessum 8.695.855   Anskaffelsessum 8.695.855

Ingen krav til 
udbetaling

0  
Ingen krav til 
udbetaling

0

Løbetid, år 8   Løbetid, år 8

Rentesats, variable 1,6% p.a.   Rentesats, Cibor 1 0,7% p.a.

Månedlig ydelse 87.945   Månedlig ydelse 84.510

Oprettelsesgebyr 3.000   Oprettelsesgebyr 3.000

Punkt 12: Finansiering af renovationsbiler samt Højvangen 23.
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Stempel 
omkostninger 1,5% 
+ tinglysning

130.437 + 1.660  
Forsikringsdekleration 
pr. aftale 1250,-

8750

Pant i 
forsikringssum 
(gebyrmærke)

950 pr. stk.  
Pant i forsikringssum 
(gebyrmærke)

0

         

Samlede 
omkostninger

                          
8.584.407,00

 
Samlede 
omkostninger

                         
8.124.710,00

Samlede 
omkostninger pr. år

                          
1.073.050,88

 
Samlede 
omkostninger pr. år

                         
1.015.588,75

 

Højvangen 23

Finansiering af Højvangen 23 kan ske ved optagelse af en række forskellige lån. Hvilken finansiering der skal 
vælges afhænger både af risikovillighed og hvordan renten forventes at udvikle sig på kort og lang sigt.

Nedenfor er en fremstilling af mulige låneloptag. Højvangen 23 er i 2018 blevet kreditvurderet – og kan 
lånefinansieres med 6.300 tkr.

Ved at vælge et obligationslån med fast rente i 20 år, minimeres risikoen for ændringer i bruttoydelsen og ydelsen er 
dermed kendt i hele perioden. Hvis renten stiger falder obligationskursen og restgælden vil kunne blive indfriet med 
en kursgevinst. Fastforrentet lån er et godt alternativ i tilfælde af forventet stigende renter. Ulempen ved denne type 
lån er, at ydelsen og renterne er højere end de øvrige scenarier.

Rentetilpasningslån F3 og F5 skal har fast rente i hhv. 3 og 5 år, hvorefter obligationerne sælges på ny. Ulempen er 
at man ikke kender renteniveauet i mere end 3 til 5 år. Der er ved denne type lån ikke mulighed for konvertering i 
perioden, ligesom der ikke er mulighed for en kursgevinst på lang sigt.

CIBORG6 er en variabel rente der er knyttet op på Ciborg renteniveauet. Meget fleksibel rente med svingende kurs 
og renteniveau. Hvis der forventes en rente på nuværende niveau på kort og lang sigt, vil det være næsten gratis at 
lånefinansiere med denne.

 

Det indstilles:

at   bestyrelsen bemyndiger direktionen og formanden til at indgå en leasingsaftale vedr. renovationsbiler.

at   bestyrelsen bemyndiger direktionen og formanden til at optage lån for 6,3 mio i ejendommen Højvangen 23

Punkt 12: Finansiering af renovationsbiler samt Højvangen 23.
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Bestyrelsen besluttede,

at   godkende indstillingen.

Beslutning for punkt 13: Retssag vedrørende gamle restancer overgivet fra
Fredensborg Kommune - Egeparkhusene.
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Bestyrelsen er tidligere informeret om sagen vedrørende gamle restancer.

Fredensborg Forsyning A/S fik i 2010 overdraget restancer fra Fredensborg Kommune på 15,2 mio. kr.

Ud af disse restancer udgjorde Egeparkhusene 9,6 mio kr. som bestod af tilslutningsbidrag for vand og spildevand.

Fredensborg Forsyning A/S har siden 2010 forsøgt at indgå aftaler med Egeparkhusene, men måtte i 2017 
konstatere at kravene for tilslutningsafgifter for spildevandstislutningerne var forældet allerede på det tidspunkt 
Fredensborg Kommune opkrævede bidraget da der i byggetilladelsen stod at det var en betingelse for 
byggetilladelsen at ejer betalte tilslutningsbidrag ved udstedelse af byggetilladelsen. 

Byretten har dømt at tilslutningsbidragene var forældede med henvisning til opkrævelsestidspunktet.
Da sagen havde principiel betydning blev den anket til landsretten.
Landsreten har dømt at tilslutningsbidragene var forældede med henvisning til opkrævelsestidspunktet.

Det indstilles,

at   bestyrelsen tager orienteringen til efterretning.

 

 

 

 

 

Punkt 13: Retssag vedrørende gamle restancer overgivet fra Fredensborg
Kommune - Egeparkhusene.
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Bestyrelsen besluttede,

at   udsætte drøftelse af studietur.

Beslutning for punkt 14: Eventuelt.
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• Studietur. 

◦ Bestyrelsen besluttede på mødet den 20. februar 2018 at afholde en studietur omfattende emner 
omkring affaldshåndtering og affaldssortering generelt herunder optisk sortering.

◦ diskutere hvor

◦ bestyrelsen drøfter studietur

Punkt 14: Eventuelt.
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Næste bestyrelsesmøde afholdes den 30. oktober 2018 kl. 18:00.

Punkt 15: Næste møde.
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